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פֶר" קְרְאוּ בַסֵּּ א  וַיִּּ קְרָּ מִּּ ינוּ בַּ בִּ  )נחמיה ח', ח'( "וַיָּּ

 ולמפרשיהה פרשהסבר לו גייה נכונהה

 שורשים ומשפחות מילים בפרשה

 )בהמשך להסבר בפרשת "שמות"( השורש נא"ק

ת  י א ֶֽ עְת ִּ מ ַ֗ ָׁ י ש  ַ֣ ם | אֲנִּ ַ֣ ת֙-וְג  אֲק  ֶֽ ל נ  א ֵ֔ רָׁ ש ְ י יִּ ַ֣ נ   )ו, ה(  ב ְ

פועל וכשם עצם. וכן כתוב בספר  כ מופיע מספר פעמים בתנ"ך השורש נא"ק 

ת ( ")ל, כדיחזקאל  י֙ א  רְת ִּ ב  ָׁ יו-וְש  ֶֽ נָׁ ל לְפָׁ ָ֖ לָׁ אֲק֥וֹת חָׁ ק נ  א ַ֛ ה וְנָׁ רְעֵֹ֔ וֹת פ    .  "זְרעַֹ֣

 ה מתוך צער. ק  ע  ה: צ  ק  א  משמעות המילה נ  

 

 השורש עו"ז

ח  ַ֤ ל  ְ ה ש  ַָׁ֗ ת  ז֙ וְע  ע  ת  הָׁ קְנְךֵָׁ֔ -א ֶֽ  )ט, יט(   מִּ

בִיםְּהֵעִיזו "ְּכ  ְּרש"י:  בֵיְּהַג ֵ כֵןְּ"יוֹשׁ  נוֹשׁ,ְּו  לַחְּכ   ו מוֹ,ְּשׁ  ג  יָמִן"ְּ)ישעיהְּי'(תַר  נֵיְּבִנ  ְּ)ירמיהְּו'(,ְּ"הָעִזו ְּב  

 . לאסוף, לכנס -השורש הוא עו"ז ושם הפועל הוא "להעיז" 

להבדיל מהשורש עז"ז במשמעות של הפגנת עוז ואומץ לב. שם הפועל בשורש זה  

עֵז ובנטיה ה, וכן: : מֵעֵז, מ  הוא: לה  ר לוֹ "עֵז  ֹאמ  ת  , ו  יהָׁ נ  ה פָׁ זָׁ ע   .)משלי ז, יג( "ה 

 

 השורשים יד"ע, יצ"א, יס"ד )מגזרת נפ"יו(

ו' או י'. פה"פ לעתים כתובה ונשמעת,  פה"פ מופיעה מגזרה זו  ושמות  בפעלים 
י. במילה לעיתים כתובה אך אינה נשמעת ולעיתים היא נעלמת ת ִּ בבניין נפעל,   נוֹדַע 

 האות ו' היא אות מקורית של השורש.  

 43עלון        פ" שנת ה'תש     וארא    
 הוראת עבריתמפקחת  –תרצה יהודה  

 
 

 מפקח כולל   –יעקב אלבירט הרב 
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יבמילים מהשורש יצ"א בבניין הפעיל:  הוֹצֵאתִּ יא , ו  וֹצִּ האות ו' נמצאת אך לא   – הַמ 

הבמילה   נשמעת. ָ֖ ד  ס  ָּֽ ו      אות השורש נשמעת. הִּ

 הסברו של רש"י לתופעה זו: 

וֹם  י ֥ ן־ה  הלְמִּ ָ֖ סְדָׁ ו ָׁ בְָּמפרש רש"י: )ט, יח(  הִּ ֵ ְּת  כָל ְּו  דָה; יַס   ת  נ ִ גוֹןְּשֶׁׁ ְּכ   ְּיוֹ"ד, סוֹדָה  תְּי  חִל ַ ת   הְּשֶׁׁ

ְּ דָה  ל  ,ְּהִו ָ דָה  ס  מוְֹּהִו ָ קוֹםְּהַי וֹ"ד,ְּכ   מ  י"וְּב ִ בֹאְּהַו ָ ָ ת,ְּת  לֶׁ עֶׁ ַ פ  הִיאְּמִת  שֶׁׁ )הושעְּיסד,ְּילד,ְּידע,ְּיסר,ְּכ  

יוֹסֵף"ְּב'( לֵדְּל  ו ָ דַע,ְּ"וַי ִ ו ָ ד"ְּ)בראשיתְּמ"ו(,ְּוַי ִ רְּעָבֶׁ סֶׁ בָרִיםְּלֹאְּיִו ָ ד   .  ()משליְּכ"ט,ְּ"ב ִ

ָּֽ המילים   ו   ה הִּ ָ֖ ד  ד ו   וַי ִּ ,  ס   חיריק דגש וקמץ.  –הן בבניין נפעל וסימנן חד"ק  לֵֵ֣

ם  בנין קל עבר:  עְת   יד  כמו בניקוד וו' החיבור, י' שוואית אחרי   י' היא אות שורש.  וִּ

ח , וכן גם במילה  הו"ו נאלמת  ֥ ל   יש   ֶֽ ם . לעומת זאת במילה   וִּ עְת      פה"פ נשמעת.   יְד 

ע  ד:עתיבבנין קל ב ֵ֔ ד   נופלת בנטייה.  ו /פה"פ י  - ת  

 

 השורש יצ"א )מגזרת נפ"יו, נל"א(

 כל הפעלים בפרשה בשורש זה הם בבנין הפעיל. 

י  אתִּ יא מעבר לעתיד )בהשפעת ו' ההיפוך(,  – וְהוֹצ  וֹצִּ מ  יאו  הווה,   - ה    – הוֹצִּ

יא ציווי.   שם פועל.  - לְהוֹצִּ

 

 (י)מגזרת נל" יהשורש הי"

 ם בבניין קל. כל הפעלים בפרשה ה 

ה  בהווה:     הוֹיַָׁ֗

י מעבר לעתיד: בתוספת ו"ו ההיפוך   יתִּ יִּ ה , וְהָׁ ַ֣ יָׁ י, מעתיד לעבר: וְהָׁ ַ֗ יְהִּ    ו 

יְתָׁה֥ בעבר:   ֶֽ  הָׁ

הְי ה בעתיד:  ֶֽ י֥, יִּ יהִּ  )האות יו"ד לא נשמעת בהשפעת ו"ו החיבור שלפניה(.   וִּ

ת צורת המקור:   הְיַֹ֛ ֶֽ  הֱיוֹת ,  מִּ

 

 השרש של"ח )מגזרת השלמים(

ח בניין קל: ל ַ֣ ְ ש  י ִּ ח   , ו  לֹ ֵ֜ י , ש  חְת ִּ ַ֣ ל  ָׁ  ש 

֥ח דגש חזק תבניתי בעה"פ:   = בנין פיעל  ל   ה֙ ציווי,  - ש   חָׁ ל ְ אֲש   ֶֽ ח     ו  ַ֣ ל   ח   מְש   ָ֖ ל   ִּ  . ש 

ם חֶָֽׁ ל ְ  א. מקור בצירוף כינוי מוש – ש  
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ח   ֵּ֑ ל    שם פועל בבנין פיעל.  – לְש  

י֩ בנין הפעיל:  נְנִּ יח  הִּ לִִּ֨ ְ ש  ךֵָׁ֜  מ  מהבנין  )=צורה נדירה(  מלה זרהזרא: ע-מפרש אבן – ב ְ

שׁוֹןְּי מפרש: " רשו .הכבד הנוסף ְּל  ְּ)דבריםְּל"ב(, ם" חְּב ָ ל ַ ְּאֲשַׁ הֵמוֹת ְּב   ן שֶׁׁ ְּ"ו  כֵן ְּו  ךָ, הְּב  גָרֶׁ מ 

ו י ס   . שִׁ

 

 השורש עת"ר

ָ֖ר בניין קל:  עְת   י    ו 

ִַּ֣יר בניין הפעיל:   עְת  ִַּ֣י  , א  רְת  עְת   ִַּ֣ירו  ,  וְה  עְת   ציווי  – ה 

א משֹ    י  צ  רְעהֹ ו  ם פ   עִּ רה מ  עְת   י   ה  ו  ל יְהוָֹׁ  )ח, כו( א 

הְּ: רש"ימפרש  ב ֶׁ ר  ְּוַי ַ מָע ְּו מַשׁ  ְּלוֹמַר, ְּיָכוֹל ְּהָיָה יר, ת ִ ְּוַי ַע  ְּלוֹמַר א ְּב ָ ְּאִם כֵן ְּו  ה, פִל ָ ת  ְּב ִ ץ ֵ אַמ  נִת 

ל ֵ ל  ַ פ  הִת  הְּל  ב ֶׁ ר  מָעְּוַי ִ עַל,ְּמַשׁ  פ  שׁוֹןְּוַי ִ ל  הו אְּאוֹמֵרְּב ִ שֶׁׁ ה,ְּו כ  פִל ָ ת   . ב ִ

בבנין   ויעתר : הדברים הסבר. מבחין בין הפועל בבנין קל לפועל בבנין הפעילש"י ר
 רבה דברים בתפילתו. הִּ   –בבנין הפעיל  העתירהתאמץ בתפילה,   -קל

 

 השורש נת"נ

ת ת  י , לָׁ ת ִּ ת  נ֥ו   ,וְנָׁ ת ַ֤ן ,ת ְ לאות נ' יש נטיה להידמות לאותיות שלידה. תופעה זו   – נָׁ

 "מן" וכו'.  קיימת גם בבניין נפעל ובמילה 

 

 (י)מגזרת נל" יהשורש פל"

י֩  יתִּ פְל  ה , וְהִּ ַ֣ פְלָׁ  במשמעות של הבדלה והפרשה.    – וְהִּ

 לאורך הנטייה ישנן פעמים בהן האות ה"א מוחלפת באות י'. 

יש   "במספר מקומות במקרא אנו פוגשים את השורש פל"א במשמעות זהה, למשל:  ִ֕ אִּ

ר ד  ֵּ֑ א נ  ָ֖ פְלִּ י֥ י  ִּ  .)ויקרא כז, ב( " כ 

 

 ורש דב"ר )מגזרת השלמים(הש

ר בדרך כלל נטיית השורש היא בבניין פיעל: ב  ֶּ֧ ר ,ד ִּ ב  ֶּ֧ יְד  ר  , ו  ב  ַ֗ ר ,ד   ב  ִ֨ ר יְד  ב  ֵ֔ , תְד 

ים֙  רִּ ב ְ מְד   .  ה ֶֽ
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ר֥ אֱלֹ "מתחילה במילים  ת וארא פרש ב   יְד  ֵּ֑ה -ו  ל־משֹ   ָ֖ים א  רְּואומר רש"י:  ..."  הִּ ב ֵ ד ִ

דְַּ הְּל  שָׁ הִק  ְּעַלְּשֶׁׁ ט, ָ פ  ְּמִשׁ  וֹ לוֹמַרְּ"לָמָהְּהֲרֵעֹתָהְּלָעָםְּהַז ֶׁהאִת  רְּו  . כלומר השימוש בפועל  "ב ֵ

 זה מלמד על דיבור בתקיפות. כך גם מבואר בגמרא מסכת מכות דף י"א. 

בעל "הכתב והקבלה" מסביר זאת בהסתמך על אשר נכתב לעיל שבדרך כלל  

 יהיה ותהמקומ דבכל כוונתם "ואיןזה לשונו:  נטיית שורש דב"ר הוא בבנין פיעל.

 לב על וידבר ומהם, הזה הכלל הפך יורונו מספר אין מקומות כי, קשה לשון דבור

 הלא גם, משמן רכים דברים רק לדבר החושקים מדרך ואין(, ד "ל בראשית) הנערה

 בזה כוונתם אבל, ש"ע נחת אלא דבור אין', ה יראי נדברו אז ( דשבת ו"פ) אמרו

 בו  לשמש יתכן לכן , הכבד  מבנין שהוא לפי, ענין להפלגת תמיד משמש דבור שלשון

, והתחתונים הרכות תכלית להפלגת כ"ג דהיינו, רכה בלשון בין קשה בלשון בין

 .במאמר" המכוון ענין  לפי תמיד  ובאורו

ם ָ֖ רָׁ ב ְ ד   מקור בצירוף כינוי מושא ואות יחס.  – ב ְ

יךָׁ  ֶֽ ל  ר֥ א  בֹ   .  בניין קל  – )ו, כט( ד 

 
 

 השורש מא"נ

ם ן֥-וְאִּ א  ח  א   מָׁ ֵּ֑ ל   ָ֖ה לְש   ָׁ  )ז', כז וגם ט, ב(  ת 

ה:ְּמָאֵן"רש"י:  ָ בָןְּאַת  אִםְּסַר  מוְְֹּּ-ְּו  עָל,ְּכ   פ  ִ םְּהַמ  ו יְּהָאָדָםְּעַלְּשֵׁ נ  אְּכ ִ ל ָ סָרֵב,ְּאֶׁ מָאֵן,ְּמ  ְּמ  מוֹ כ  

לֵו"ְּ קֵט"ְּ)איובְּט"ז("שָׁ זָעֵף"ְּ)שופטיםְּי"ח(,ְּ"שָׁ ְּ:)מלכיםְּאְּכ'(,ְּ"סַרְּו 

 ל ולא פועל. טֵ ל ק  כלומר, לפי פירוש רש"י זהו שם ממשק

גם אבן  .השם תואר – אתה מאן אם כי: ה"אבן עזרא" בפרק ט' פסוק ב' כותב

 עזרא סובר שמילה זו היא שם ולא פועל. 

ם עֶָֽׁ ֥ח הָׁ ל   ָ֖ן לְש   א  אֵֵ֥ן: בניגוד למילה )ז, יד(  מ  פועל בעבר  , זהו פועל ולא שם. מ 

תי של הבניין שהיה  , במקום הדגש התבני בבניין פיעל. יש תשלום דגש באות מ'

 אמור להיות באות א'.

 
 

 יהשורש נכ"

הבניין פועל:  ֵּ֑תָׁ ָׁ ו  ,  נֻכ  ֵּ֑  .  נֻכ 

המפרש רש"י את נטיית הפעלים הללו:  תָּ ה נֻכ ָּ עֹרָּ ה וְהַש  ְ ָּ ת  ש ְ ִּ עֹהְְּּ-ְּוְהַפ  ר  ַ שׁוֹןְּ"פ  רָה,ְּל  ב   נִשׁ 

ְּ כֹה" ְּכ"ג(נ  ְּ)מלכיםְּב כָאִים" ְּ"נ  ְּט"ז(, ו ;)ישעיהו ְּנֻכ  ְּלאֹ כֵן ְּו  ,ְְּּ לאֹ אֵיןְּו  ְּשֶׁׁ אָה, ְּהַכ ָ שׁוֹן ְּל  שׁוֹ פָר  ְּל  כֵן ָ יִת 

ְּהו אְּ בָהְּוַהֲרֵי ֵ ת  ְּב ַ שׁ ְּשֹׁרֶׁ ו"ן אְּהַנ  ל ָ ְּאֶׁ ו , ְּהֻכ  מוֹ ְּכ   ו  ְּנֻכ  תָה, ְּהֻכ ָ מוֹ תָהְּכ   ְּנֻכ ָ פָרֵשׁ קוֹםְּה"אְּל  מ  ְּב ִ נו"ן

מוֹתָיו"ְּ ו ְּעַצ  פ  שֻׁ רַתְּ"ו  ז   . )איובְּל"ג(מִג ִ

 ולא אות הבניין.כלומר: האות נ' בפעלים האלה היא אות השורש 
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 צורת הציווי בפרשה

אֹבנין קל:  ח,  ב  ֶּ֧ נ֥ו  ,  ק  ה , ת ְ ו  , רְא ַ֛ בְח֥ו   ,לְכַ֛ ח,  זִּ ַ֤ ל  ְ ר,  ש  ה , אֱמַֹ֣ ַ֤ בחלק מהפעלים יש רק  . נְט 

 שתי אותיות שורש. 

יאו  בניין הפעיל:   ֵ֜ ךְ , הוֹצִּ ֥ ל  ְ ש  ִַּ֣ירו  ,  וְה  עְת  ם, ה  ַ֣ כ   ְ ש  ז֙  ,ה  ע   הָׁ

ר בניין פיעל:   ב   ח, ד  ֥ ל    ש  

בין התפעל: בני ָ֖ צ   תְי   וְהִּ
 

 תופעות לשוניות הקשורות לדגשים

 דחיק

ר֥  ב   יְד  ל  ה' ו  ר -א  אמֶֹֽ ה֥ ל      – )ו, י(  משֹ  

רל ֵ " הדגש באות ל' בראש המילה  הנמצאת בין   ל ֵ " תפקידו להדגיש את ההברה אמָֹּֽ
 שתי הברות מוטעמות.  

 
 
 
 
 

 העדר דגש חזק אחרי ה"א היידוע

 ם חזקים באותיות המנוקדות בשווא יל דגשי בלשון המקרא יש נטייה שלא להט

פרופ' יהושע בלאו עמד על תופעה זו בספרו "תורת ההגה והצורות של לשון המקרא". לדבריו  

(: "לפישוט הכפל גרם הקושי לבטא הגה כפול בתנועה קצרה ביותר". היינו: כיוון 80)בעמ' 

ן אותיות בהן יבוא דגש למרות  ישנ שהתנועה התקצרה )השתנתה לשווא(, נוצר קושי להגות מכפל.

וֹ  –היותן מנוקדות בשווא, כיוון שהן "חזקות" יותר  רֵ֥ ב     ד ַ

 להלן דוגמאות מפרשתנו לתופעה זו: 

    שמות: –קבוצה א' 

לְ  םה ֶֽ ָ֖ י ִּ ֶֽ ,  וִּ יםצְפ  ב   ֶֽ עִּ ֶֽ   ,רְד ְ יםצְ ה  ֶֽ עִּ רְד ְ    פ 

 פעלים: –קבוצה ב' 

מְ  ח  ה ֶֽ ַ֣ ל   מְ֥ , ש   ה ה  ֶֽ ר  מְ ,  קָׁ ֶַֽֽ֝ ךְ ה  ל  ַ֗ ֶֽ ,  ה  ים֙ מְ ה  רִּ ב ְ מְ ,  ד  דתֹ֙ה ֶֽ ל ְ   י 

 

 ניקוד מ' השימוש

ן". היא מנוקדת בדרך כלל בחיריק ואחריה  מ' השימוש היא קיצור של המילה "מִּ 

ַֹ֣ יבוא דגש חזק כתשלום לאות נ' שנפלה. למשל:  ק  ו ח  מִּ ר רֵ֔ מ ִּ ,  צ  ם מִּ יִּ ֵּ֑    .צְרָׁ

לעומת זאת, לפני אות גרונית, תנוקד מ' השימוש בצירה כתשלום לדגש שלא יבוא  

ֶֽ ו   באות הגרונית. למשל: המ  ָ֖ ץ מ   , עֲבדָֹׁ ר֥  ֶֽ , א  וֹ מ  רְצֶֽ ק , א  חֵֹּ֑ רָׁ ֶֽ חוץ,   . מ  יוצאות דופן: מִּ

היות.  חוט, ומִּ  מִּ
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 כינוי השייכות ביחיד וברבים 

או  הנטייה ביחיד:   ַ֣ לו ֙ ו בָׁ ית ֵ֔ וְעָׁ ב  ר   ךָׁ ב ְ ֥ חֲד  ֶֽ ָ֖ ו ב  בְךָׁ ֶֽ ָׁ כ  ְ ש  ל  מִּ ֵּ֑ךָׁ -וְע  ת  ָׁ ט    מִּ

ִ֨ הנטייה ברבים:  ד  ית עֲבָׁ ַ֤ ָ֖  ךָׁ֙ יו בְב  ו ר  נ  אֲרוֹת ֶֽיו בְת  ְ ש   )ז, כח(   ךָׁ יךָׁ ו בְמִּ

 ם שלך וכו'. ים שלך, התנוריבכינוי שייכות ברבים מתווספת האות י' : העבד

ַ֛ ט ְ מ   לעומת זאת במילה   האות ט' מנוקדת בשווא עקב התרחקות הטעם בנטייה.  – ךָׁ

מ   השווא התארך לסגול כי יש במילה טעם   –האות ט' מנוקדת בסגול  - ךָׁ ט  ֵ֔ ב ְ

 מפריד )זקף גדול(, הגורם להארכת התנועה.  

בְע  תופעה זהה ניתן לראות במילים:  ָ֖ מ ְ ו ֶֽ . ךָׁ מ  ֵ֔ ו בְע   - ךָׁ

 ה"א ויו"ד –השמטת אותיות בלשון המקרא 

ל השמטה של לה"פ ה"א:  :עתיד מקוצר וציווי מקוצר -בפועל  ע֥  )והעלה(,   וְה 

ל֙ ע  ת  ִ֨ ָ֖ךְ )ותעלה(   ו  ךְ  )והכה(,   וְה  י  ִ֨ ָ֖ס)ויכה(,  ו  כ  ת ְ א )ותכסה(,   ו  ַ֗ רָׁ א  ֶֽ  )ואראה(.   וָׁ

םבשמות:  רִַּ֣ ם֙ ,  חֳמָׁ רְטֻמ ִּ ח   כתיב חסר   – ה ֶֽ

ָ֖ם יה  הֲט  ֶֽ ל  ֵּ֑ם  – ב ְ יה  ט  ֶֽ לָׁ מדובר כאן בשתי מילים במשמעות שונה.   :ב ְ

ם"ְְּּ-ְּלָּטֵיהֶםב ְ י: "מפרש רש לָטֵיהֶׁ ְּ"ב   רו , ְּאָמ  וֹתֵינו  רַב  ְּו  אי; ְּו בַחֲשַׁ ט ל ָ ְּב ַ ְּאוֹתוֹ רִין אוֹמ  ְּשֶׁׁ לַחַשׁ

פִיםְּ)סנהדריןְּס"ז( שָׁ הְּכ  ם"ְּמַעֲש ֵ לַהֲטֵיהֶׁ דִים,ְּ"ב   הְּשֵׁ ְּ.מַעֲש ֵ

ְּ

 ניבים וביטויים 

ר רו ח   צֹ  ק   )ו, ט(  מִּ

 . חוסר סבלנות, חוסר יכולת להתאפק עוד - קוצר רוח

י םוְא  תֶָֽׁיִּ פָׁ ל ש ְ ֥ י עֲר  ָ֖ אֲנִּ ֶֽ ה ו  רְעֵֹ֔ י פ  נִּ ַ֣ ע  מָׁ ְ ש   )ו, יב( ךְ֙ יִּ

 . עילג , חסר יכולת התבטאות טובה - ערל שפתיים

ה רְעֵֹּ֑ ב פ   ַ֣ ת־ל  ָ֖ה א  קְש   י א  ֥ אֲנִּ ֶֽ  )ז', ג'(   ו 

ר. גילה קשיחות ואטימות, התאכז - הקשה את לבו 

עריכת לשון: כוכבה גרסון 


